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К юбилею ученого, литературного критика, педагога 
ЯГУ-СВФУ Гаврила Гавриловича Окорокова (1925–1990)

И. Г. Семенова, В. Г. Окорокова, С. И. Семенов, В. Б. Окорокова, В. Г. Семенова
г. Якутск, Российская Федерация

 bokorsaisar@mail.ru

3 февраля 2025 г. литературоведу, 
литературному критику, кандидату филоло-
гических наук, члену Союза писателей 
СССР, Союза писателей Якутии, редколлегии 
«Полярная звезда», «Хотугу сулус», доценту 
кафедры якутского языка и литературы 
историко-филологического факультета 
Якутского государственного университета 
имени М.К. Аммосова Гаврилу Гавриловичу 
Окорокову исполнилось бы 100 лет. Гаврил 
Гаврилович родился 3 февраля 1925 г. в селе 
Сатагай Алтанского наслега Амгинского района  
Якутской АССР. 

В 1953 г. Гаврил Гаврилович окончил 
Московский библиотечный институт, где  
получил фундаментальные знания по 
библиографии литератур народов России у 
известных ученых, внесших весомый вклад 
в развитие советской библиотечной науки.  
В 1953–1956 гг. начал свою трудовую деятель- 

ность по специальности ученого секретаря Якутской республиканской  
библиотеки имени А.С. Пушкина, где начал серьезно заниматься литературной 
критикой. В 1956 г. окончил вечерний университет марксизма-ленинизма при 
Якутском горкоме КПСС, поступил в аспирантуру Якутского филиала Академии 
наук СССР по специальности «Якутская литература». Был принят в КПСС в 1958 г. 

С 1960-х гг. Гаврил Гаврилович – член Союза писателей Якутии, много лет был 
заведующим отделом критики и публицистики, членом редколлегии журналов 
«Хотугу сулус» и «Полярная звезда». Член Союза писателей СССР с 1973 года.

Гаврил Гаврилович Окороков внес значительный вклад в развитие высшего 
образования по якутской литературе. С 1965 по 1990 гг. был на преподава- 
тельской работе в ЯГУ. Защитил кандидатскую диссертацию на тему  
«Концепция мира и человека в поэзии А.Е. Кулаковского» в Институте мировой 
литературы имени А.М. Горького в 1971 г.
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Когда в 1956 г. педагогический институт был преобразован в Якутский 
государственный университет, кафедра якутского языка и литературы была 
расширена. С середины 1960-х годов возросло число литературных работ  
кафедры. Старшими преподавателями работали литературные критики Г. Р. Кар- 
дашевский, Г. Г. Окороков, В. Н. Протодьяконов, Е. П. Шестаков. Начали 
функционировать научные кружки по якутской литературе, студенты принимают 
участие в студенческих конференциях ЯГУ.

Под руководством доцентов И. Г. Спиридонова и Г. Г. Окорокова впервые 
разработаны более совершенные научные программы университетских курсов 
«Якутский фольклор», «История якутской литературы». Из опубликованных 
трудов кафедры следует отметить два сборника статей и выступлений члена  
Союза писателей СССР Г. Г. Окорокова «Традиции и поиск», «Высота души».  
К 1984 г. выпущено научной и научно-методической литературы общим объемом 
около 60 печатных листов.

Сотрудники кафедры ведут важную работу по составлению стабильных 
учебников языка и литературы для национальных школ автономной республики. 
Так, Г. Г. Окороков – автор и редактор стабильного учебника-хрестоматии  
«Якутская литература» для 8–10 классов (А. Е. Мординов. Историко-филологи-
ческий факультет // В кн. «Якутский государственный университет». К 50-летию 
высшей школы в Якутии,1984 г. С. 82, 83, 84.)

В 1963 г. вышла первая биобиблиография якутской литературы В. Про-
тодьяконова и Н. Алексеева, снабженная вступительной статьей Г. Окорокова 
«Литература Советской Якутии», где он подробно останавливается на каждом  
этапе развития якутской литературы, раскрывает его характерные черты.  
Г. Окороков «кладет начало делу освещения творчества зачинателей якутской 
литературы А. Кулаковского, А. Софронова, Н. Неустроева и основоположника 
якутской советской литературы П. Ойунского, где в полной мере раскрылась 
их подлинная роль в становлении якутской литературы» (И.Г. Спиридонов, Био-
библиография якутской литературы в ж. «Вопросы литературы», 1963, № 11, с. 252-253).

«Можно сказать с полной ответственностью: наконец, за разбор творчества 
А.Е. Кулаковского взялся якутский ученый, хорошо вооруженный всем арсеналом 
современного советского литературоведения, тонко разбирающийся во всей ее 
проблематике. Поэтому Г.Г. Окорокову удалось написать труд, находящийся 
на уровне советского литературоведения, полностью отвечающий всем его 
требованиям» (из рец. И. В. Пухова к работе Г. Г. Окорокова «Концепция мира и 
человека в поэзии А.Е. Кулаковского», с. 1, 2).

Известный советский литературовед М. Н. Пархоменко на шестом пленуме  
Союза писателей РСФСР отметил, что Г. Окороков сочетает теоретические  
суждения, экскурсы в историю с активным вмешательством в текущий  
литературный процесс (из кн. «Новые горизонты як. литры», 1976 г., с. 169).

Гаврил Гаврилович Окороков первым из якутских литературоведов дал полную 
картину истории ускоренного развития якутской литературы в сравнении и 
неразрывной связи с другими младописьменными литературами народов Сибири и 
Дальнего Востока и опубликовал свои работы в центральных изданиях литератур-
ных журналов и газет, тем самым стал «популяризатором» творчества якутских 
писателей и истории развития якутской литературы за пределами республики  
(Г. Г. Филиппов. Киhи үлэтин үрдэллэрэ. Хотугу сулус. – 1985. – № 2. – С. 91–95).

Он печатался в Большой советской энциклопедии (1978, т. 30, с. 1469-1471), 
Краткой литературной энциклопедии (1975, т. 8, с. 1072 – 1076), а также в  
издательстве «Советский писатель», в газетах «Литературная Россия», «Правда», 
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«Шыын» (Тува), «Молот» (Удмуртия), в журналах «Вопросы литературы», «Дружба 
народов», «Детская литература», «Огонек», «Хотугу сулус», «Полярная звезда» и др.

Его учениками были Филиппов Гаврил, Окороков Вячеслав, Колодезников 
Степан, Попов Семен, Неймохов Егор, Илларионов Василий, Босиков Василий, 
Захарова Раиса, Слепцова Евдокия, Брызгалов Николай, Винокуров Иван, Харитонов 
Павел, Лиханов Владимир, Зыкова Прасковья, Лугинова Мария, Окорокова 
Варвара, Сивцева Валентина, Бурцева Наталья, Левин Герасим, Жиркова Римма, 
Егинова Сардана, Софронова Линда, Алексеев Иван и другие. Многие из них  
стали высококвалифицированными специалистами, известными людьми, 
писателями, учеными, общественными деятелями. 

Его имя увековечено в изданиях «Писатели национальных литератур Восточной 
Сибири. 1965–1974» (1978), в биобиблиографических справочниках «Писатели 
Якутии» (1981, 1995), в биобиблиографическом справочнике «Писатели земли 
Олонхо» (2000), в Энциклопедическом словаре Якутии издательства «Наука»  
г. Новосибирска (2018), в библиографическом справочнике «Писатели Якутии»  
(2019), в народной энциклопедии «Учитель, перед именем твоим…» издательства 
«Айар» (2023) и во многих опубликованных статьях о нем в книгах, сборниках, 
журналах, газетах, в воспоминаниях его современников, коллег, учеников, 
родственников, детей и внуков.

За многолетний и добросовестный труд в подготовке высококвалифицирован- 
ных специалистов, за достижения в научно-исследовательской деятельности  
Гаврил Гаврилович Окороков был награжден Почетной грамотой Верховного 
Совета ЯАССР, Почетными грамотами Министерства высшего образования  
РСФСР и других министерств и ведомств ЯАССР. 

СЕМЕНОВА Ирина Гаврильевна – Почетный работник просвещения и воспитания РФ, 
отличник образования РС (Я), методист Якутии, дочь Г. Г. Окорокова

ОКОРОКОВА Варвара Гавриловна – врач-терапевт, дочь Г. Г. Окорокова
СЕМЕНОВ Сергей Иннокентьевич – д. м. н., в. н. с. НИЦ МИ СВФУ им. М.К. Аммосова,  

зять Г. Г. Окорокова
ОКОРОКОВА Варвара Борисовна – д. филол. н., профессор кафедры якутской литературы 

Института языка, культуры народов Северо-Востока РФ СВФУ им. М.К. Аммосова, 
литературный критик, член СП РС (Я).

СЕМЕНОВА Валентина Григорьевна – д. филол. н., зав. каф. якутской литературы  
Института языка, культуры народов Северо-Востока РФ СВФУ им. М.К. Аммосова, член 
МСПС и СП РС (Я).

Irina G. SEMYONOVA – Honorary Worker of Education and Upbringing of the Russian  
Federation, Excellent Educator of the Sakha Republic (Yakutia), Methodologist of Yakutia,  
G. G. Okorokov’s daughter

Varvara G. OKOROKOVA – General Physician, G. G. Okorokov’s daughter
Sergei I. SEMYONOV – Dr. Sci. (Medicine), Leading Researcher, Research Center of the Institute 

of Medicine, M.K. Ammosov North-Eastern Federal University, G. G. Okorokov’s son-in-law
Varvara B. OKOROKOVA – Dr. Sci. (Philology), Professor, Department of Yakut Literature, 

Institute of Languages and Cultures of the Peoples of the Northeast, M.K. Ammosov North-Eastern 
Federal University, Literary critic, Member of the Writers’ Union of the Sakha Republic (Yakutia).

Valentina G. SEMYONOVA – Dr. Sci. (Philology), Head of the Department of Yakut Literature, 
Institute of Languages and Cultures of the Peoples of the Northeast, M.K. Ammosov North-Eastern 
Federal University, Member of the International Community of Writers’ Union, Member of the 
Sakha Republic (Yakutia) Writers’ Union.
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To the anniversary of Gavril Gavrilovich Okorokov  
(1925-1990), scientist, literary critic, academic of ySU-NEFU

Irina G. Semyonova, Varvara G. Okorokova, Sergei I. Semyonov, 
Varvara B. Okorokova, Valentina G. Semyonova

Yakutsk, Russian Federation
 bokorsaisar@mail.ru

On 3 February 2025, Gavril Gavrilovich Okorokov, a literary critic, Candidate of 
Philological Sciences, member of the USSR Writers’ Union and Yakutia Writers’ Union, as 
well as an editorial board member of “Polyarnaya Zvezda” and “Khotugu Sulus”, Associate 
Professor of the Department of Yakut Language and Literature of the Faculty of History 
and Philology at the M.K. Ammosov Yakutsk State University, would have turned 100 

years old. Gavril Gavrilovich was born on 3 February 1925 in the Satagai village, Altansky 
nasleg, Amginsky district of the YASSR (Yakut Autonomous Soviet Socialist Republic). 

In 1953, Gavril Okorokov graduated from the Moscow Library Institute, where he 
learned the basics of the bibliography of the literatures of the peoples of Russia from 
renowned scientists who made a significant contribution to the development of Soviet 
library science. From 1953 to 1956, he began his professional career as a scientific  
secretary of the A.S. Pushkin Yakutsk Republican Library, where he began to focus 
seriously on literary criticism. In 1956, he successfully graduated from the evening 
Marxism-Leninism course at the Yakutsk Committee of the CPSU (Communist Party 
of the Soviet Union). Furthermore, he was admitted to the postgraduate programme  
of the Yakutsk branch of Academy of Science of the USSR, specialising in Yakut  
Literature. In 1958, he was admitted to the CPSU.

Since the 1960s, Gavril Okorokov was a member of the Yakutia Writers’ Union for 
many years. He held the position of Head of the Department of Criticism and Journalism. 
Moreover, he was a member of the editorial boards of the periodicals “Khotugu Sulus” and 
“Polyarnaya Zvezda”. In 1973, he became a member of the USSR Writers’ Union.

Gavril Okorokov made a significant contribution to the development of the Higher 
Education in Yakut Literature. From 1965 to the 1990s he taught at YSU, and in 1971 
he defended the dissertation for the degree of Candidate of Philological Sciences at the  
A.M. Gorky Institute of the World Literature. The title of his dissertation was “The  
concept of world and man in A.E. Kulakovsky poetry”.

In 1956, when the Pedagogical Institute was reorganised on the basis of Yakutsk 
State University, the Department of Yakut Language and Literature was expanded. Since 
the mid-1960s, the number of literary works increased, and literary critics in particular  
G.R. Kardashevsky, G.G. Okorokov, V.N. Protodyakonov and E.P. Shestakov worked as 
senior lecturers. The establishment of Yakut Literature research clubs were created and 
students began to participate in Yakutsk State University conferences.

For the first time, more advanced scientific programmes for the university courses 
“Yakut Folklore” and “History of Yakut Literature” were developed under the guidance 
of Associate Professors I.G. Spiridonov and G.G. Okorokov. The publications of the 
department include two collections of articles and speeches by G.G. Okorokov, a member 
of the Union of Writers of the USSR: “Traditions and Search”, “Height of the Soul”.  
By 1984, the total number of scientific and methodological works published about 60 
printed sheets.

The academic staff of the Department undertook a significant role in creation  
of stable textbooks of language and literature for the national schools of the autonomous 
republic. For example, G.G. Okorokov is the author and editor of the stable textbook-
anthology “Yakut Literature” for students from 8th to 10th grade (A.E. Mordinov. Faculty  
of History and Philology // “Yakutsk State University”. To the 50th anniversary of the 
Higher Education in Yakutia, 1984, p. 82, 83, 84).
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In 1963, V. Protodyakonov and N. Alekseev published the first bio-bibliography  
of Yakut literature, entitled “The Literature of Soviet Yakutia”, which included an 
introductory article by Gavril Okorokov. In this work, he provides a detailed analysis of 
the development of Yakut literature, focusing on the unique characteristics that define 
the literary. According to I.G. Spiridonov (1963), Gavril Okorokov “laid the foundation 
for illuminating the work of the Yakut Literature founders: A. Kulakovsky, A. Sofronov, 
N. Neustroev, P. Oyunsky, fully revealing their authentic role in the formation of Yakut 
Literature” (Bio-bibliography of Yakut Literature, “Voprosy Literatury”, 1963, №11, p. 252-253).

Furthermore, I.V. Pukhov states with confidence: “It can be stated with full  
responsibility that a Yakut scholar, thoroughly versed in the full spectrum of  
contemporary Soviet literary criticism, has undertaken an analysis of the works  
of A.E. Kulakovsky and possesses a profound understanding of its complexities. Therefore, 
G.G. Okorokov succeeded in writing a work that meets all the high requirements”  
(I.V. Pukhov’s review of dissertation “The concept of world and man in A.E. Kulakovsky 
poetry” by G.G. Okorokov, p. 1, 2).

The prominent Soviet literary critic M.N. Pakhomenko at the 6th Plenum of the  
RSFSR (Russian Soviet Federative Socialist Republic) Writers’ Union noted that 
Gavril Okorokov combined theoretical insights and historical perspectives with active  
intervention in the contemporary literary developments (The book “New Horizons of 
Yakut Literature”, 1976. p. 169).

Gavril Okorokov was the first Yakut literary academic who gave a complete picture 
of the history of the accelerated development of Yakut literature in comparison and 
inseparable connection with other young literatures of the peoples of Siberia and the Far 
East. He published his works in the main editions of literary journals and newspapers, 
and thus became a “popularizer” of Yakut writers and the history of the development of 
Yakut literature outside of the republic (G.G. Philippov. Heights of a man’s work. Khotugu 
Sulus. – 1985. – No 2. – p. 91-95).

His works were published in “Great Soviet Encyclopedia” (1978, vol. 30, p. 1469-1471), 
“Concise Literary Encyclopedia” (1975, vol. 8, p. 1072-1076), also in publishing house 
“Sovetsky Pisatel”, in newspapers “Literaturnaya Rossia”, “Pravda”, “Shyyn” (Tuva), 
“Molot” (Udmurtia), in journals “Voprosy Literatury”, “Druzhba Narodov”, “Detskaya 
Literatura”, “Ogonyok”, “Khotugu Sulus”, “Polyarnaya Zvezda”, etc.

Gavril Philippov, Vyacheslav Okorokov, Stepan Kolodeznikov, Semyon Popov, Egor 
Neimokhov, Vasily Illarionov, Vasily Bosikov, Raisa Zakharova, Evdokiya Sleptsova, 
Nikolay Bryzgalov, Ivan Vinokurov, Pavel Kharitonov, Vladimir Likhanov, Praskovya 
Zykova, Maria Luginova, Varvara Okorokova, Valentina Sivtseva, Natalia Burtseva, 
Gerasim Levin, Rimma Zhirkova, Sardana Eginova, Linda Sofronova, Ivan Alekseev  
and others were his students. Many of them became highly qualified specialists, well-
known people, writers, scientists, public figures. 

The name of Gavril Okorokov is remembered in the editions “Writers of the national 
literatures of Eastern Siberia. 1965-1974” (1978), in the bio-bibliographical reference book 
“Writers of Yakutia” (1981, 1995), “Writers of Olonkho land” (2000), in the Encyclopedic 
dictionary of Yakutia of the publishing house “Nauka” in Novosibirsk (2018), in the 
bibliographical reference book “Writers of Yakutia” (2019), in peoples encyclopedia 
“Teacher, before your name…” of the publishing house “Ayar” (2023) and in many other 
articles about him in books, collections, journals, newspapers, in reminiscences of his 
contemporaries, colleagues, students, relatives, children and grandchildren.

For many years of dedicated work in training highly qualified specialists and 
for achievements in scientific research, Gavril Okorokov was honoured with the  
Certificate of Honour of the Supreme Soviet of the YASSR, Certificates of Honour of the 
Ministry of Higher Education of the RSFSR, and other ministries, and departments.
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